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Summary  

1- Problematic of the study:  

This study focuses on the observation of characteristics of fixed and 
variabletypographicelementsthat make the graphic structureof Algerian newspapers as well 
as the determinants of their layout. 
So, this study aims to answer the following questions: 
1- What are the layout specifications appeared in Algerian newspapers? 
Under this heading are located in the following -questions: 
- How was the realization of the "basic design" of the studied newspapers? That is to say, 
how the fixed components were treated in the graphic structure of newspapers of the 
study? 
- How were treated variables typographical elements that form the structure of the studied 
newspapers? With the following sub-questions:  

How does the typographic treatment of types (texts) in the newspapers of the study?  
How does the typographic treatment of headlines in the newspapers of the study?  
How is made the layout of illustrations (photos and drawings) in the newspapers of the 

study?  
How we used the means for separating materials in the studied newspapers?  
How the colorswere used in the studied newspapers? 

- What dysfunctions that affected the layout of newspapers of the study? 
2-Are the specifications of the layout of each daily differ from the rest of newspapers? and 
-are they differ in newspapers published in Arabic compared to newspapers published  in  
French? 
3- What are the factors (determinants) that impact on the layout of Algerian dailies in the 
opinion of art directors in the studied newspapers?  

2- The importance of the study: 

The importance of this study notes the importance attached to the main concept, that is 
to say thelayout of newspapers from two points of view practical and functional. the 
newspaper layout is an integral part of the journalistic process irrespective of the type of 
paper or material resources ... In this context the layout plays several functions, the most 
important are; attracting, organization, makingexcellence and supportingthe editorial 
policy in addition to the aesthetic function. 
These functions are essential, we can t ignore without newspapers lose their characteristics 
and become as other print or electronic publications to read or set aside, and this can t 
serve the papers as a perishable product, and simultaneously a cultural, social and 
economic activity, in addition to the importance of layout in the journalistic competition, 
where the shape (form) plays a major role in attracting the public.  

3- The objectives of the study: 
From the Advanced problematic, this study aims to better know thelayout 
specificationsappearing in the Algerian newspapers, in terms of the quality of treatment  of 



   
typographic elements components the newspapers structure and compliance with the 
layoutrules adopted in this specialty as well as the special functions of these elements .It is 
an attempt to discover the dysfunctions of this layout as well as differences between the 
specifications of layout inEach daily, and between those  witch appear in Arabic and those 
that appear in French. The study also aims to know thefactors which have an impact on the 
newspapers layout in Algeria.  

4- the population and sample: 

In view of nature of this study which is analytical and empirical in the same time, 
the study population and the sample comprise two different components as follows: 
- The newspapers: Algerian printeddailies,leading in terms of diffusion  and paid- spread 
in the Algerian media marketin both languages; Arabic and French, which are "Echourok", 
"Elkhabar", "Le Quotidien d'Oran" and "El Watan", while the number of newspapers that 
will be object of analysis in this study are those appearing during the period from 3 
November 2012 to 24 October 2013, we selected a sample of 48 members (12 from each 
newspaper) by a manner of "constructed week" 
- Communicators: those who care for the newspapers layout (art directors) in the dailies 
of study, and because of the limited population, we adopted a global survey. 
5- Method of the study: 

This descriptive study fits into form sresearch because the descriptive study of 
design s orientations and newspaper layout is considered as one of its principal directions. 
This quantitative and qualitative study adopted a survey method (descriptive and 
analytical) and a comparative method to compare between layout characteristics of each 
newspaper with other newspapers, in addition to the comparison between the specifications 
of the layout of Algerian newspapers appearing in Arabic with those which appear in 
French. 
6 - Data Collection Tools: 

In view of the nature of this analytical and empirical study and its objectives, the 
right tools for data collection inthisstudy are content analysis and interview.  

7. Results of the study:   
The most important results of this study are: 

First- Concerningthe layout specifications of the studied newspapers; 
1-The studied newspapers are similar in specifications of their "basic design" in terms of 
formats, paper characteristics and relation of their names significations with the profession 
of journalism except El Watan, while there is a difference in verbal and formal 
composition of the newspapers name- plates and the specifications of the slogan. 
About the specifications of the layout of newspapers name-plates we see that there is a 
similarity between newspapers of the study which choose a strict form of fonts as moderate 
newspapers. They also share the large volume of their names and width so that they attract 
attention, except "Le Quotidien". The newspapers are also similar in black names which 
make their clear and suit to the newspaperscharacter. Regarding the position of the 
namesall newspapers except "Le Quotidien" respect the principle of the beginning and the 
orientation of reading. 
About classification, the sections of the two newspapers' Elkhabar "and" El Watan "are 
more organized and stable compared to those of"Echourok "and"Le Quotidien "are alike in 
the classification of items in a way not studied and not stable. 



   
Regarding "internal constants , section names in newspapers of the study and the page 
numbers have a united and simple structures in harmony with the modern trend in the 
journalistic layout .As forsection names are not in favorable positions granted to all 
newspapers, while "Le Quotidien " and "Elkhabar" are the only newspapers that have 
benefited from the privileged position in the treatment of page numbers. 
2- Concerning the layout of variable typographic elements and their comparison between 
newspapers, the results of the study showed:  

newspapers are different in their use of types in the texts, the newspaper Echourok

 

is  
the most appropriate in terms of the choice of font type and unification .the francophone 
newspapers were distinguished by the plethora of characters in texts, these newspapers use 
many oblique characters which distinguishes them against newspapers appearing in  
Arabic,while the newspapers did not succeed to determine the types sizes, other hand all 
newspapers are similar in texts with widths non unified lines and black as the predominant 
choice of texts colors.  

In the headlines layout, there is a rapprochement between the newspapers of the study in 
the choice of headlines kinds used in terms of width, style and position to the text, and the 
treatment of headlines inclinationandwidth, but the newspapers appearing in  Arabic 
different from the francophone newspapers in treating headlinessizes, which was better in 
the newspapers appearing in Arabic 
As for spacing around headlines, "Elkhabar" is the best compared with "Echourok" in the 
use of white space on top and underheadlines, however the francophone newspapers do not 
give so much importance to the white space. For colors headlines in the papers of the study 
are in black and white, only "Echourok" differs from the rest of the newspapers by the 
plethora of colors used in headlines.  

Concerning the photos layout, the francophone newspapers are distinguished from 
newspapers appearing in Arabic in kinds of pictures published; the francophone papers 
have concentrated on pictures of objects followed by the aesthetic and personal photos, 
while the newspapers appearing in Arabic have concentrated on personal photos followed 
by pictures of objects, but published photos characteristics were better in the 
papersappearing in Arabic. 
Concerning the form of photos, studied newspapers often publish individual photos and 
generally in the form ofrectangles suitable for moderate newspapers characters. 
For the location of photos, studied papers also have the same idea of placing pictures inside 
texts and usually at the top of pages of these newspapers, the preference of the remaining 
positions differbetween papers appearing in Arabic and francophone papers and also 
dysfunctions ofphotos positions treatment. 
In the surface devoted to photos and their sizes, we find that there are differences between 
the studied newspapers in the treatment of sizes of personal photos, but in general, these 
photos are not published with their natural size (column) except by a very low rate in every 
newspaper, but in newspapers appearing in Arabic there is an improvement compared to 
newspapers appearing in French. For"objective and independent" photos, they appear in 
the papersappearing in Arabic with small sizes or average sizes, but different from each to 
other. 
For photos cuts, there are several faults, starting with keeping forms and spaces that are not 
important in photos followed by the deformation of photos and the cut of some important 
parts of the photo. For the use of color in photos, newspapers differ from each other; 
photographs of "Elkhabar" are the most colorful followed by those of "El Watan" and then 
"Echourok". 
Concerning the comments of the photos, "Elkhabar" occupies the first place because most 
of his photos are annotated, followed by "El Watan" and "Echourok" while "Le Quotidien" 



   
has neglected the role comment in processing photos and has chosen to publish all these 
pictures without comments. 
Most photos comments in the papers appearing in Arabic is in the same characters of 
accompanying texts in of  opposite the norms, but in the papers appearing in French "El 
Watan" followed the norms of practice, and contrary to the determination of positions that 
was functional, the layout of photos comments on level of size and weight was 
dysfunctional. 
For the photos titles, all the studied newspapers published photos without titles with the 
exception of "Elkhabar" and with a very low rate, there the treatment of sizes and positions 
of photos titles was dysfunctional.  

Concerning the drawings layout, the results revealed that most of the drawings published 
in the newspapers of the study are expressive drawings, while the cartoons are in second 
place, and the explicative drawings have less interest. For the surface and the size of the 
drawings, we find that there is a contrast of caricatures sizes in the newspapers of the 
study. In "Echourok" paper cartoons often occupy average sizes while most of the cartoons 
of "Elkhabar" and "Le Quotidien" are distinguished by small sizes, the eexplicative 
drawings appearing on the newspapers of the study are in small sizes and with varying 
proportions. 
Regarding the position of drawings, the most of cartoons in "Echourok" newspaper and "El 
Watan" were at the top of the last page, while "Elkhabar" published most of his drawings 
in the inside pages and usually in the middle and bottom of the page, in contrast to the 
other newspapers "Le Quotidien" published all its cartoons in the insidepages and always 
below of the page. For explanatory drawings they are published in the inside pages of the 
studiednewspapers and with similar rates between the top of the page, the middle and 
bottom. 
Concerning the frame, most of the drawings are framed except the drawings of "Elkhabar", 
this is a functional treatment. 

 

Regarding the treatment and use of colors, "Elkhabar" and "El Watan" successively 
are using more color following by "Echourok" and "Le Quotidien" whichis the newspaper 
that uses lesscolor in its pages. Newspapers appearing in Arabic use color much comparing 
with newspapersappearing in French. 

Regarding the pages that have benefited from color in papers of the study; "Elkhabar" and 
"El Watan" participated the same positions of the colored pages, that is in other words the 
first four and the last four pages in addition to the two central pages and some pages with 
varying positions that are usually reserved  for advertising, while "Echourok" preferred 
coloring its first and second and the last page and the page before  the last, and the central 
page in case of publication of an advertisement. "Le Quotidien" chosecoloring only its first 
and last page. 
For the nature of colored pages, newspapers are different in their policies on color use and 
vary between editorial and advertising. "Elkhabar" focused on coloring editorial pages 
followed by mixed pages then advertising pages by giving priority of attraction to the 
editorial without neglecting advertising, while "Echourok" used the colors on the mixed 
pages followed by advertising pages. "El Watan" chose divide its use of colors between 
mixed pages and editorial pages and supplements, while "Le Quotidien" used colors on its 
first and last page which were often editorial pages. 
Concerning the elements and units colored, the newspapers of the study participated the 
coloring of four elements with high rates beginning with pictures followed by means of 
separation, funds and headlines, in addition to usingcolors in the name plates in a stable 
way except "Le Quotidien". 



   
About  the use of colors defects, we find that the main negative aspects of using color in 
"El Watan", "Le Quotidien" and "Echourok" can be summed up in coloration of separation 
means and with lower rates coloring funds, "Elkhabar" is facing to three faults which are 
coloration of separation means and decreasing contrast between colorful headlines and 
funds.  

Concerning the use of separation means, the study found that newspapers published in 
Arabic used modern separation means (White Spaces) with important rates compared to 
newspapers published in French. The studied papers used also traditional separation means 
beginning with cut rules and boxes, "Elkhabar" is the paper which used more modern 
separation means followed by the cut rules, other newspapers used traditional separation 
means grouped more than modern means beginning with cut rules. 
Concerning the faults of using separation means in the papers of the study, it is rare to use 
the  column rules

 

by the studied newspapers and in a dysfunctional way, as well as 
excess of using cutrules

 

and with  a dysfunctional way too. 
About defects of the use of internal dividers , it is especially in "Elkhabar", "Echourok" 
and "Le Quotidien" the absence of these separators in despite of needing their use. The 
newspaper "El Watan" suffered especially in internal dividers usingfromusing their 
foresthetical reasons and filling voids. 
Regarding the use of boxes, studied newspapers have suffered of three major flaws, 
starting with using frames in rapid succession on the pages, followed by using bold frames, 
then using frames with column and cut rules. Individually the papers are different from 
each to otherconcerningkinds of faults and their rates. 
Second- concerning determinants of the Algerian newspapers layout: the main factors 
that negatively affect the Elkhabar" newspaper layoutare paper and printing. Regarding

 

El Watan

 

paper, there is a lack of stability and reducing of material resources. 
  The main factors that have positively affected the two newspapers layout are; in 
"Elkhabar" new technologies and good material resources, but in "El Watan" is the human 
element.   



   
Résumé  

1- Problématique de l étude : 

La présente étude porte sur l observation des caractéristiques de traitement  des 
éléments d

 
impression fixes et variablesqui composentla structure formelle (graphique) 

des quotidiens algériens ainsi que les déterminants de leur mise en page . 
Alors, cette étude vise à répondre  aux questions suivantes : 

1- quelles sont les spécifications demise en pageapparuesdans les quotidiens 
algériens ? 

Sous  cette rubrique se situent les sous -questions suivantes : 
- Comment a été  laréalisation du « basic designs »  des journaux étudiés ? C est-à-dire 
comment on a traité les éléments fixes dans la structure formelle (graphique) des journaux 
de l étude ? 
-Comment on a traité les éléments typographiques variables qui constituent la structure des 
journauxétudiés ? Avec les sous questions suivantes : 

 

Comment est fait le traitement typographique des polices (textes)  dans les journaux 
de l étude ? 

 

Comment est fait le traitement typographique des titres  dans les journaux de 
l étude ? 

 

Comment est faitela mise en page des illustrations(photos et dessins) dans les 
journaux de l étude? 

 

comment on a utilisé les moyens de séparation des matières dans les 
journauxétudiés? 

 

Comment on a employé  les couleurs dans les journaux étudiés ? 

-Quels sont les dysfonctions (les défauts) qui ont affecté la mise en page des journaux de 
l étude ? 

2-Est-ce que les spécifications de lamise en page  de chaque journal diffèrent du reste 
des journaux ? et est ce qu elles diffèrent dans  journaux en arabe par rapport aux 
journaux en français ? 
3-Quels sont les facteurs (déterminants)  qui ont un impact sur la mise en page des 
quotidiens Algériens selon l avis des directeurs d art  dans les  journaux étudiés?  

2-L importance de l étude : 
L importance de cette étude relève de l importance accordée au concept principal, 

c est-à-dire la mise en page des journaux du double point de vue pratique et fonctionnel.la 
mise en page  du journal est une partie intégrante de l opération journalistique  quel que 
soit le type du journal ou ses moyens matériels Dans ce contexte la mise en page  joue 
plusieurs fonctions dont les plus importantssont ; l attraction et soulèvement de 
l intérêt,l organisation, réalisation de l excellence et soutien à la politique rédactionnelle en 
plus de la fonction esthétique. 
Cesfonctions sont indispensables, qu on ne peut ignorer sans que les journaux perdent leur 
caractéristiques et deviennent comme les autres publications imprimées ou 
électroniquesà lire ou à mettre de côté, etceci ne peut pas servir les journaux en tant que 
produit périssable, et une activité culturelle, sociale et économique en même temps.En plus 
de  l importance mise en page dans  la concurrence journalistique, là où la forme joue un 
rôle principalepour attirer le public. 



   
3-Les objectifs de l étude : 

A partir de la problématique avancée, la présente étude vise à mieux connaitre les 
spécifications de la mise en page apparentes dans les journaux Algériens,sur le plan de la 
qualité du traitement des éléments typographiques composants la structure des journaux de 
l étude, et le respect des règles   de la mise en page adoptées dans ce domaine ainsi que les 
fonctions spéciales  de ces éléments .Il s agit d une tentative de découvrir les 
dysfonctionsde cette mise en page  ainsi que les différences entre les spécifications de cette 
mise en page parmi les  journaux de l étude séparés, et entre ceux qui paraissent en langue 
arabe et ceux qui paraissent en langue française. L étude vise également à mieux connaitre 
les facteurs qui ont un certain impact sur la mise en page des journaux en Algérie. 
4-la population  de recherche et l échantillon : 

Compte tenu du caractère de cette étude qui est analytique et empirique à la fois, la 
population d'étude et l échantillon comprennent deux volets différents comme suit  

- Les journaux :ce sont les journaux algériens imprimés, à grandediffusion sur le 
marché des médias  algériens, et au grand public en deux langues ;en arabe et en français. 

Il s agit des quotidiens « Echourok », « Elkhabar », « Le Quotidien d Oran »et « El 
Watan », tandis que le nombre des journaux qui feront l objet d analyse dans la présente 
étude sont les journaux diffusés au cours de la période allant de 3 novembre 2012 au 24 
octobre 2013, nous avons sélectionné un échantilloncomposé du 48 éléments(12 de chaque 
journal) d une  manière de « la semaine construite » 

- Les responsables de la communication : ce sont ceux qui s occupent de la mise en 
page (les directeurs d art) dans les journaux de l étude, et à cause  de la limité deséléments  
de la population de recherche, nous avons opté une enquête globale. 

5-Méthode de l étude : 
La présente étude descriptive s inscrit dans les recherches de forme car l étude 

descriptive des orientations du design et de la mise en page des journaux est considérée 
comme étant l une de ses orientations essentielles. 
Cette étude quantitative et qualitative a adopté uneméthode d'enquête (descriptive et 
analytique)et un  méthode comparative afin  de comparer entre les caractéristiques de la 
mise en page de chaque journal avec les autresjournaux, en plus de la comparaison entre 
les spécifications de la mise en page  des  journaux algériens qui paraissent en langue arabe 
avec celles qui paraissent en  français. 
6-Outils de collecte de données : 

Compte tenu du caractère analytique et empirique de l étude ainsi que ses objectifs, 
les outils appropriés à la collecte des données sont  l analyse de contenu (forme) et 
l interview  

7-Les  Résultats:  
Cette étude a abouti aux résultats suivants : 

Premièrement, En ce qui concerne les caractéristiques de mise en page des quotidiens 
de l étude : 

1- les journaux étudiés  se ressemblent dans  les spécifications de leur  « basic 
design » sur le plan des formats, caractéristiquesdu papier et les rapports de signification 
de leurs noms avec la profession de journalisme excepté El Watan, tandis qu il ya une 
différence dans la composition verbale  et formelle  des noms des journaux (logos) et les 
spécifications duslogan.  



   
En  ce qui concerne les spécifications de la mise en pagedes noms des journaux on constate 
qu il  ya une ressemblance entre les journaux de l étude sur plan du choix d une forme 
stricte des polices en tant que journaux modérés.Ils  partagent également le grand volume 
de leurs noms et la largeur de façon qui ils attirentl attention, sauf« le Quotidien ». Les  
journaux se ressemblent aussi en  couleur noire des noms c est ce qu on peut distinguer de 
façon claire la personnalité du journal.En  ce qui concerne la position des noms tous les 
journaux à l exception  du « le Quotidien » se sont engagés à respecter le principe du début 
et l orientation de la lecture. 
Au sujet  de classification, lesrubriques des deux journaux « Elkhabar » et « El Watan » 
sont plus organisés et stables par rapport aux celles d

 

« Echourok » et « le Quotidien » qui 
se ressemblent dans la classification des  rubriques d une  manière nonétudiée et non  
stable. 
Pour ce qui est « des constantes internes », les noms rubriques dans les journaux de l étude 
et les numéros des pages ont des structures unies et simples en harmonie avec le courant 
moderne dans la mise en page  journalistique .En ce qui concerne les noms des rubriques 
,Il n ya pas en de positions  favorables accordée à tous les journaux ,tandis  que « le 
Quotidien » et «Elkhabar »sont les seuls journaux qui ont  pu bénéficier de la position 
privilégiée dans le traitement  des numéros des pages . 

2- En ce qui concerne la mise en page  des éléments typographiquesvariables et leur 
comparaison entre les journaux,les résultats de l étude ont révélé :    

 

les journaux se différent dans leur utilisation des caractères dans les textes, le 
journal Echourok est le plus approprié sur le plan  du choix du type de police et 
d unification .les journaux francophones se sont distingué par la pléthore des caractères 
dans les textes,ces journaux utilisent beaucoup  les  caractères obliques, ceci les distingue 
par rapport aux journaux arabophones. tandis que ces journaux n ont pas réussi à 
déterminer les tailles des caractères,D autre part  tous les journaux sont similaires dans les 
textes avec des largeurs des lignes non unifiées et en couleur noire en tant que choix 
prédominant sur les couleursdes textes. 

 

Dansla mise en page  des titres, on trouve un rapprochement entre les journaux  de 
l étude dans le choix des types titres employés en termes de largeur,style et emplacement 
par rapport au texte,ainsi que le traitementd inclinaison des titres et l espace qu ils 
occupent, mais les journaux arabophones différent par rapport aux journaux francophones 
dans le traitement des tailles des titres , qui a été mieux dans les  journaux arabophones. 

Pour ce qui concerne le blanc autour des titres, « Elkhabar » est meilleur par rapport à 
« Echourok »  dans l utilisation de l espace blanc au-dessus et au-dessous des titres, 
cependant les journaux francophones n accordent pas tellement d importance à l espace 
blanc. Pour les couleurs la plupart des titres dans les journaux de l étude sont en noir et 
blanc, seul « Echourok » se distingue par rapport au reste des journaux par la pléthore des 
couleurs utilisés dans les titres. 

 

En ce qui concerne la mise en page des photos, les journaux francophones se 
distinguent des  journaux arabophones dans les types des photos publiées ; les journaux 
francophones ont concentré sur les photos d objets  suivies par les photos esthétiques et 
personnelles, tandis que les  journaux arabophones ont concentré sur les photos 
personnelles suivies par les photos d'objets, mais  les caractéristiques de photos publiées 
ont été  mieux dans les  journaux arabophones. 



   
En ce qui concerne la forme des photos, les journaux étudiés publient souvent  des photos 
individuelles et généralement en forme de rectangle approprié pour les caractères des 
journaux modérés. 
Pour l emplacement des photos, les journaux étudiés ont également la même idée de  
placer les photos à l intérieur des textes et généralement à la partie supérieure des pages  de 
ces journaux, la préférence du reste des positions diffère  entre les journaux arabophones  
et les journaux francophones, ainsi que les dysfonctions du traitement des positions des 
photos. 
Pour la surface consacrée aux photos et à leur tailles, on trouve qu il ya desdifférencesentre  
les journaux étudiés  dans le traitement destailles des photos personnelles, mais d une 
manière générale, ces photos ne sont pas parues avec leur taille naturelle (la colonne) sauf  
par un taux très faible dans chaque journal, mais dans les journaux arabophones on trouve 
une amélioration par rapport aux journaux francophones. Pour les photos « objectives et 
indépendantes », elles apparaissent dans les journaux avec des petites tailles ou destailles 
moyennes,mais assez différents les unes des autres. 
Pour la coupure des photos il ya plusieurs défauts encommençant  par gardez des formes et 
des espaces  qui ne sont pas importants dans les photos suivi par la déformation des photos 
et la coupure de quelques parties importantes de la photo.Pour l utilisation des couleurs 
dans les photos, les journaux diffèrent les uns des autres, les photos de « Elkhabar »sont les  
plus colorées suivies par  celles de « El Watan » et puis « Echourok ». 
En ce qui concerne les commentaires des photos, « Elkhabar» occupe la première place 
puisque la plupart de ses photos sont annotées, suivi par « ElWatan »,en suite 
« Echourok », tandis que « Le Quotidien » a négligé le rôle des commentaires dans le 
traitement des photos et  il a choisis de publiertoutes ces photos sans commentaires. 
La plupart des commentaires des photos dans  les journaux arabophones est en  mêmes 
caractères des textes accompagnants à l opposé des normes, mais dans les journaux 
francophones « El Watan » a suivi les normes de  l usage, et au contraire de la 
détermination des positions qui a été fonctionnelles, la mise en page des commentaires des 
photos sur le plan de taille et d'intensité a été dysfonctionnelle.  
Pour les titres des photos, tous les journaux étudiés ont publié  les photos sans titres dans  à 
l exception d

 

« Elkhabar » et avec un taux très faible,le traitement des tailles des titres des 
photos et de leurs positionsa été dysfonctionnel. 

 

En ce qui concerne la mise en page des dessins 

  

les résultats de l étude  ont  
révélé que la plupart des dessins parusdans  les journaux de l étude sont des dessins 
expressifs, tandis que les caricatures occupent la deuxième place, et les dessins explicatifs 
ont le plus moindre  d intérêt.Pour la surface et les tailles des dessins, on trouve qu il y a 
un contraste  des tailles des caricatures dans les journaux de l étude. Dans le journal 
« Echourok »les caricatures occupent souvent des tailles moyennes tandis que la plupart 
des caricatures de « Elkhabar » et de « Le Quotidien » se distinguent par des 
petitestailles,les dessins descriptifs qui paraissent sur les journaux de l étude sont de petites 
taillesetavecdes proportions variables. 

En ce qui concerne la position des dessins,la plupart des caricatures dans le journal 
« Echourok » et « El Watan » étaient dans lehaut de la dernière page,tandis 
que « Elkhabar » a publié la plupart de ses dessins dans les pages intérieures et 
généralement au milieu et en bas de la page,à l opposé des autres journaux « Le 
Quotidien »a publié tous ses caricatures à l intérieur et en bas des pages. Pour les dessins 
explicatifs ils sont publiés dans les pagesintérieures des journaux de l étude et avec des 
taux proches entre les haut  des pages, le  milieu et en bas. 



   
En ce qui concerne l encadrement, la plupart des dessins sont encadrés à l exception des 
dessins de « Elkhabar »,il s agitd un traitement fonctionnel. 

 
En ce qui concerne le traitement et l utilisation des couleurs « Elkhabar » et « El 

Watan » successivement sont les journaux qui utilisent plus de couleur suivi par 
« Echourok » puis « Le Quotidien » qui a été le journal qui utilisemoins de couleurs dans 
ses pages.Les journaux arabophones utilisent les couleurs beaucoup par rapport aux 
journaux francophones. 

En ce qui concerne les pages qui ont bénéficié de coloration dans les journaux de l étude 
« Elkhabar » et « El Watan » ont participé  les mêmes positions des pages colorées, c est-à-
dire les quatre premières pages et les quatre dernières pages en plus des deux pages 
centrales et quelques pages  avec des  positions variables qui sont généralement des pages 
réservées à la publicité, tandis que « Echourok » préfère colorer  sa première et  sa dernière 
page ainsi que la deuxième et la page avant dernière et la page centrale en cas de 
publication d une publicité. « Le Quotidien » a choisi de colorer uniquement sa première et  
sa dernière page. 
En ce qui concerne la nature des pages colorées, il y a une différence entre  les journaux 
dans leurs politiques relatives à l utilisation des couleurs et varient entre la rédaction et 
lapublicité. « Elkhabar » a focalisé sur la coloration des pages  de rédaction suivies des 
pages mixtesensuite  les pages de publicité en donnant  la priorité d attraction à  la 
rédaction sans négliger lapublicité, tandis que « Echourok » a utilisé les couleurs sur les 
pages mixtes suivies par les pages depublicité. « El Watan »achoisi répartir son utilisation 
des couleurs entre les pages mixtes et les pages de rédaction et les suppléments, tandis que 
« le Quotidien » a utilisé les couleurs sur  sa première et sa dernière page qui étaient 
souvent  des pages de rédaction. 
En ce qui concerne les éléments et les unités colorés,les journaux de l étude ont participé la 
coloration des quatre éléments avec des taux élevés en commençant  par les photos suivis 
par les moyens de séparations,les fonds et les titres,en plus de l utilisation des couleurs 
dans les noms des journaux d une manière stable sauf« le Quotidien ». 
En ce qui concerne les défauts d emploides couleurs, on constate que les principaux 
aspects négatifs de l utilisation des couleurs dans les journaux « El Watan », « Le 
Quotidien » et « Echourok » se résument dans  la coloration desmoyens de séparations, et 
avec des taux plus bas aucoloration des fonds, « Elkhabar » se trouve confronté à trois, ce 
sont  la coloration des moyens de séparations et la diminution de contrasse entre les titres 
colorés et leursfonds. 

 

En ce qui concerne l utilisation des moyens de séparations, l étude a démontré que 
les journaux  publiés en  arabe utilisent  des moyens de séparation modernes (Espaces 
Blancs) à des taux importants par rapport aux journaux publiés en français.les journaux 
étudiés ont utilisé aussi les moyens de séparation traditionnels encommençant  par les 
lignes de séparationhorizontale et les cadres,« Elkhabar » est le Journal qui a utilisé plus 
des moyensde séparation modernessuivis parles lignes de séparation horizontale. les autres 
journaux ont utilisé plus lesmoyens de séparation traditionnels groupés plus que les 
moyens modernes en commençant par les lignes de séparation horizontale. 

En ce qui concerne les défauts de l utilisation des moyens de séparations dans les journaux 
de l étude,il est rared utiliser les lignes de séparation verticale par les journaux étudiés et 
d unefaçon  non fonctionnelle, ainsi que l excès d utilisation  les lignes de séparation 
horizontale d une part et les utiliser d une façon non fonctionnelle d autre part. 



   
En ce qui concerne les défauts de  l utilisation des séparateurs internes, c est notamment 
dans « Elkhabar », « Echourok » et « le Quotidien » l absence de ces séparateurs en dépit 
du besoin de leur usage.Le journal « El Watan »a souffert surtout de l utilisation des 
séparateurs internes pour uneraison esthétique et le remplissage des vides. 
En ce qui concerne l utilisation des cadres, les journaux de l étude ont souffert de trois 
défauts majeurs en commençant  par l utilisation des cadres de façon rapprochée sur les 
pages, suivi par l utilisation des cadres en gras et puis l utilisation des cadres en double 
avec les lignes de séparation.Individuellement, les journaux diffèrent l un de l autre 
concernant  les types des défauts et leurs taux. 
Deuxièmement, en ce qui concerne les déterminants de la mise en page des quotidiens 
algériens:les principaux facteurs qui affectent négativement la mise en page du journal 
Elkhabar sont le papier et l impression.En ce qui concerne le journal El Watan, ily a un 
manque de stabilité et une baisse des ressources matériels du journal. 
Les principaux facteurs qu ont affecté positivement la mise en page des deux journaux 
sont;dans le  journal « Elkhabar »les nouvelles technologies et les bon moyens matériels 
disponibles, mais dans le  journal « El Watan »c est l élément humain.  
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